
آقای صارمی فر، ش�ما فیزیک خوانده اید. الان، 1۰ س�ال بعد از ش�روع 
کارتان، کارنامه ی خوبی در کار روزنامه نگاری علمی دارید، کارهایی مثل 
دبیری تحریریه ی مجله ی دانستنیها  که توانستید در دورانی که دبیر 
تحریریه بودید، شمارگان آن را به هشتادهزار برسانید. اولین سؤال این 

است: چه  شد که از فیزیک سراغ روزنامه نگاری علمی رفتید؟
عل��ی قنواتی در این تصمیم گیری خیلی مؤثر بود. او دانش��جوی ورودی ۷۰ یا 
۷۲ در رشته ی برق دانشگاه صنعتی شریف بود و بعد به رشته ی فیزیک تغییر 
رش��ته داد. البته تمام دوره ی درسی اش را کارهای مطبوعاتی انجام داد. خیلی 
به جامعه ی فیزیک و مهندس��ی برق وصل نشد. به دلیل وجود مجله ی »نقطه 
سر خط« و مسئولیتی که در این نشریه به عهده گرفت، بر روند تولید نشریات 
دانش��جویی در دانشگاه شریف تأثیر گذاشت و بعدها الگویی شد برای نشریات 
عمومی در دانش��گاه های دیگر. این باعث ش��د خود او رشد کند و به روزنامه ی 

جام جم برود. موفقیت »نقطه سر خط« باعث شد که روزنامه ی شریف تأسیس 
ش��ود. این اتفاق، هم زمان با س��ال دوم ورود من به دانشگاه بود. دکتر ارفعی در 
همان اوایل ورود ما به دانشگاه، در جشن ورودی های جدید گفتند: »در دوره ی 
لیسانس نیازی نیست شما مقاله ای بدهید یا کار خاصی بکنید و تمام انرژی تان 
را در یک حوزه ی خاص بگذارید. دوره ی لیس��انس برای این اس��ت که بگردید 
و با کل فضای فیزیک آش��نا ش��وید. با کل مجموعه ای که در دانشگاه تدریس 
می ش��ود و فضاهای تحقیقاتی. ش��ما در این فضا باش��ید و دانش تان را وسعت 
بدهید. ولی این دانش اندوزی، عمق پیدا کند. ش��ما در دوره ی فوق لیس��انس، 
ی��ک کار خاص انجام می دهید و در حقیقت اگر در دوره ی دکتری آن را ادامه 
دهید؛ می توانید علم تولید کنید. ولی دوره ی لیس��انس دوره ای اس��ت که شما 
باید وس��عت دریای دانش تان را زیاد کنید و خیلی نیاز نیس��ت که نگران عمق 
آن باش��ید«. این توصیه ها و کمی هم ش��رایط زمانه مرا به اینجا رس��اند. ما در 

ده سال روزنامه نگاری علمی
مصاحبه و تنظیم: سیما قاسمی

مصاحبه با آقای مهدی صارمی فر

آقای مهدی صارمی فر روزنامه نگار علمی، مدرک کارشناس��ی خود را در رشته ی فیزیک از دانشگاه صنعتی شریف گرفت. او در 
دوران دانشجویی خود، در مجله ها و روزنامه های مختلفی از جمله روزنامه ی شریف و همشهری جوان مطالب علمی می نوشت. 
و پس از فارغ التحصیلی، به همکاری با روزنامه ی همشهری )صفحه ی دانش و فناوری( و مجله ی دانستنیها پرداخت. او یکی از 

افراد تأثیرگذار در شکل گیری روزنامه نگاری علمی در کشور است.
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دوره  ای که وارد دانش��گاه ش��دیم تفریحاتی در حد دانشجوی شریفی داشتیم. 
یکی از آن ها نوشتن های پراکنده برای نشریه ی شریف بود. به گمانم سال های 
۷۹-8۰ بود که ۳ ش��ماره یا 4 ش��ماره ی روزنامه ی ش��ریف درآمده بود. دکتر 
حس��ین پرتوی بعد از سال ها به ایران آمده بودند. ایشان در دانشکده ی فیزیک 
دانشگاه شریف، سخنرانی ای در مورد اقتصاد داشت. فکر می کنم این اولین  باری 
بود که در دانشکده ی فیزیک، خیلی ها با موضوع اکونوفیزیکس )فیزیک اقتصاد( 
آشنا شدند. دکتر پرتوی که از مؤسسین دانشکده بود، خودش در این زمینه کار 
می کرد. در آن سمینار گفت زمانی که با دکترای فیزیک به دانشگاه کالیفرنیای 
جنوبی رفته بود، اقتصاد خواند و بعد ش��روع به کار فیزیک اقتصاد کرد. در این 
کار برای بورس، مدل هایی می سازند. این موضوع برای من خیلی جذاب شد و 
مفصل در این باره در روزنامه ی شریف نوشتم. این از اولین کارهای من بود. شاید 
برای این س��مینارِ خاص در یک محیط عمومی باید حجم بیشتری را درباره ی 
متن بگذاریم و حجم کمتری را به موضوع سخنرانی اختصاص دهیم. ولی من آن 
بخش را مفصل نوشتم و به نظر خودم متن جذابی درآمد. خیلی از جذابیتش به 
خاطر این بود که دکتر پرتوی، خیلی خوب صحبت می کرد و خیلی مسلط بود 
و خیلی روش های حرف زدن و ارتباط برقرارکردن با دانش��جوهای ایرانی را که 
حتی بعد از رفتنِ ایشان از ایران، به دنیا آمده بودند؛ می دانست. من هم با کمک 
آقای ذوالفقار دانش��ی خوب نوشتم. این باعث شد آقای قنواتی پیشنهاد ایجاد 
صفحه ی علم در روزنامه ی شریف را بدهد. ایشان هم زمان در روزنامه ی جام جم، 
یک ویژه نامه ی علمی داشت به اسم کاشف. آقای قنواتی همان مطلب من را با 
کمی جرح و تعدی��ل در روزنامه ی جام جم آورد. برای من هم هیجان انگیز بود 
که نوشته ام با چنین تیراژی در کشور چاپ شود. در آن زمان در دوره ی خیلی 
کوتاهی روزنامه ی جام جم پرتیراژترین روزنامه ی کش��ور ب��ود، در حدود اوایل 
دهه ی 8۰. این جذابیت ها که اس��مت پایین مطلبی می آید و دیگران مطلبت 
را می بینند و افرادی که  ش��اید دو سه سال آن ها را ندیده ای، تلفن می کنند و 
می گویند مطلبت را در اینجا خواندیم. جذابیت های شبیه به این آرام  آرام ادامه 
پیدا کرد. با مطالب پراکنده ای که در دوره ی لیسانس برای مجله ها و روزنامه های 
مختلف می نوشتم، به خصوص همشهری جوان و روزنامه ي شرق، به این سمت 
کشانده شدم. من در آن سال ها دیدم محیط رسانه ای علمی در کشور ما خیلی 
فقیر است. وقتی آرشیوهای روزنامه های مهم و تأثیرگذار کشور در دهه ی هفتاد 
را ورق زدم، دیدم آنها صفحه ای به اس��م علم نداش��تند. صفحه های جذاب از 
هر دری س��خنی و ... داش��تند و در کنارش س��تونی هم مثلًا می گفتند فلان 
شاتل ناسا رفت، یا فلان جانور عجیب کشف شد. عملاً می شود گفت هم زمان 
با این که ما در روزنامه ی ش��ریف داشتیم مشق روزنامه نگاری می کردیم، آقای 
قنوات��ی در روزنامه ي جام جم یا آقای کاوه فیض اللهی در روزنامه ی ش��رق هم 
داش��تند همین کار را انجام می دادند. می توانیم بگوییم که یک جریانی دوباره 
متولد ش��د. چون رابطه اش با مجله های دوران قبلی  کلًا قطع ش��ده بود. به هر 
حال ما در دوره ای، مجلات عمومی علمی داشتیم، مجلاتی در ژانر دانستنیها یا 
مجلات دایرةالمعارفی. ولی وقتی به دوران بعد از جنگ می رس��یم، هر کدام به 
نوعی متوقف می شوند: بعضی ورشکست می شوند یا توقیف می شوند یا تبدیل 

می شوند به جایی برای سبک ترین نوع شبه علم.
بعد از این که از دوره ی کارشناسی فیزیک فارغ التحصیل شدم، پراکنده می نوشتم 
اما مطلبم هم به محض این که نوش��ته می شد در روزنامه ها منتشر می شد. مثلًا 
اولین بار که اعلام شد ایران کیک زرد تولید می کند، آقای فرهادیان از روزنامه ی 
شرق با من تماس گرفت و من مطلبی برایشان نوشتم. فردای آن روز در دکه ی 

روزنامه فروش��ی  دیدم که مقاله ام در صفحه ی اول روزنامه ی ش��رق چاپ شده 
است. آهسته  آهسته فرصت ها پیش می آمدند. این قطع شدن ارتباط بین نسل ها 
باعث ش��ده بود آدم هایی که تازه، واردِ این کار می شدند انرژی زیادی برای این 
کار بگذارند. از یک طرف خودش��ان همه چیز را تولید کنند، یعنی تعریف ها و 
چارچوب ها را خودش��ان بسازند، مثلاً آقای فیض اللهی در شرق و آقای قنواتی 
در جام ج��م ای��ن کار را می کردند. از یک طرف دیگر هم اگر ما می توانس��تیم، 
کیفیت متن هایی که می نوش��تیم، یعنی نگارش فارس��یِ  متن ها را از یک حدِ 
خیل��ی اولیه و قابل  قبول بالاتر ببریم، آن مطلب، خیلی س��ریع در روزنامه کار 
می ش��د و این هم، خوب، هیجان خاص خود را داش��ت. این مسائل مرا به این 
فضا نزدیک کرد و به تدریج کارهایم را در مجله ی همشهری جوان زیاد کردم. 
تابستان س��ال 84 بود که به من پیش��نهاد دادند در روزنامه ی همشهری یک 
صفحه ی علمی داشته باش��یم. روزنامه ی همشهری، صفحه ای به اسم دانش و 
انفورماتیک داشت ولی این عملاً تبدیل شده بود به صفحه ای برای خرید فلان 
کامپیوتر یا  قطعه ی کامپیوتری. این بود که آقای قنواتی پیشنهاد داد، کورش 
علیانی )که فارغ التحصیل ریاضی ش��ریف و از اولین المپیادی های کشور بود( و 
من و احسان لطفی )فارغ التحصیل فیزیک شریف( کار اولین شماره ي صفحه ي 
علم در روزنامه ی همشهری را آغاز کنیم. به پیشنهاد من این صفحه »صفحه ی 
دانش و فناوری« نامیده ش��د. در حقیقت اولین کار حرفه ایِ من از همین سال 
84 ش��روع شد. انتشار صفحه ی علم روزنامه ی همشهری تا سال 88 ادامه پیدا 
ک��رد. بعد از آن، در س��ال 88 من به گروه مجلات همش��هری رفتم و پروژه ی 
دانستنیها را شروع کردم. همشهری، بزرگترین تحریریه ی ایران را دارد و رفتن به 
تحریریه ی همشهری برای روزنامه نگارهای کشور بسیار مهم است. بنیان گذاران 
این مؤسس��ه آن قدر شالوده های  مالی قوی برای این مؤسسه فراهم کرده اند که 
تا به امروز دوام داش��ته است. من از روزهای اولی که کار پراکنده ی تحریریه را 
انجام می دادم همیشه آرزویم این بود که روزی بتوانم مجله ای شبیه دانستنیها را 

منتشر کنم. دانستنیها مجله ای بود که وقتی1۰ تا 1۲ ساله بودیم تنها راه ارتباط 
ما با دنیای علم بود. آن موقع هم درک درستی نداشتیم که چقدر از این مطالب 
علمی است و چقدر سرگرمی، یا این که چقدر از این مطالب دایرة المعارفی است. 
زمانی که من به مطبوعات آمده بودم، دانستنیها تعطیل شده بود. تا پیش از آن 
که آرشیوهای قدیمی دانستنیها را ببینم،  نگاهم این بود که دانستنیها خیلی 
کامل بوده اس��ت. ولی الان می دانم که در دهه ی هفتاد، کارهای کمی پایین تر 
از اس��تاندارد هم در دانستنیها انجام می شده است. خانم دکتر بهزادی، صاحب 
امتیاز پیشین دانستنیها، دیگر نمی خواست انتشار دانستنیها را ادامه بدهد. به 

شما اگر می خواهی بروی روزنامه نگاری اقتصاد بخوانی باید 
اول اقتصاد بلد باشی بعد به کارهای روزنامه نگاری مسلط 

شوی. واقعاً تسلط به ابزارهای روزنامه نگاری و تبدیل شدن 
از روزنامه نگارِ صفر به روزنامه نگار خوب و مسلط به همه ی 

امکاناتی که فضای روزنامه و اینترنت یا فضای رسانه ای فراهم 
می کند، کار خیلی دشواری نیست. کسی که از علم می نویسد 

باید به آن مسلط باشد. در مطلب اقتصادی اگر نویسنده به 
اقتصاد مسلط هم نباشد، زیاد مشکلی ندارد. اما علم دقیق 
است. افرادی که به رسانه ی علمی می آیند اگر از راه رسانه 

وارد شوند، در مطالب آنها گسستگی خواهد بود.
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مؤسسه ی همشهری پیشنهاد واگذاری امتیاز را داد و مؤسسه ی همشهری امتیاز 
دانستنیها را خرید. از سومین شماره ی دانستنیها که مؤسسه ی همشهری منتشر 
کرد، تا شماره ی ۵۰ درگیر این کار بودم. ۵۰۰۰ نسخه از شماره ی ۳ فروخته شد 
و شمارگان دانستنیها در شماره ی ۵۰ به  ۹۰۰۰۰ رسید. الان فروش دانستنیها 

حدود هشتاد و پنج درصد شمارگان است.

شرایط شروع کار چه بود؟ برای روزنامه نگاری علمی به چه مهارت هایی 
نیاز داشتید؟

با توجه به توصیه های دکتر ارفعی در همان اوایل ورودم به دانشگاه، در دوره ی 
کارشناس��ی، درس های متنوعی را در زمینه های مختلف فیزیک و همین طور 
بین رش��ته ای های فیزیک گذراندم و همین ب��ه من کمک کرد که روی بخش 
زیادی از روزنامه نگاری علمی دنیا مس��لط بشوم هر چند سطحی. مثلاً مطالبی 
را درباره ی اس��یدهای آمینه می دانس��تم. از اولین مطالبم در روزنامه ی شریف 
این بود که اسید آمینه ی جدیدی کشف شده است. برای نیم قرن می دانستیم 
که در بدن انس��ان ۲1 اس��ید آمینه وجود دارد و حالا یکی دیگر کش��ف شده 
بود و ما درباره اش نوش��تیم. هیچ وقت کسی به ما به شکل آکادمیک روش های 
روزنامه نگاری را یاد نداد. ما در حین انجام کار، از دیگران یاد گرفتیم. و آن هم 
از کسانی که خودشان کار را به شکل تجربی یاد گرفته بودند. مثلاً علی قنواتی 
فیزیک و برق، کورش علیانی ریاضی، جواد رس��ولی صنایع خوانده بودند. این ها 
همه بچه های دانشگاه صنعتی شریف بودند و در این دانشگاه هیچ کدام درسی 

در روزنامه نگاری نگذرانده بودند.
سؤال این است که روزنامه نگاری آیا واقعاً علم است یا مهارت؟ تصور من این است 
که مهارت اس��ت. یعنی شما اگر می خواهی بروی روزنامه نگاریِ اقتصاد بخوانی 
باید اول اقتصاد بلد باشی بعد به کارهای روزنامه نگاری مسلط شوی. واقعاً تسلط 
به ابزارهای روزنامه نگاری و تبدیل شدن از روزنامه نگارِ صفر به روزنامه نگار خوب 
و مسلط به همه ی امکاناتی که فضای روزنامه و اینترنت یا فضای رسانه ای فراهم 
می کند، کار خیلی دشواری نیست. شاید با یکی دو سال تمرین به دست بیاید. 
به نظر من مشکلی که ما در محیط مطبوعاتی مان داریم این است که می رویم 
افرادی را در رش��ته ی ارتباطات در دانش��گاه پرورش می دهیم و بعد این افراد 
وارد روزنامه نگاری می ش��وند. یعنی کسی که مثلاً در صفحه ی سیاسی خیلی 
از روزنامه ها می نویس��د با س��اده ترین اصول کلی سیاست آشنا نیست. بنابراین 
نمی تواند تحلیل کند فلان سیاستمدار چه گفته است و فقط به این اکتفا می کند 
که خبر را از خبرگزاری ترجمه کند یا بازنویس��ی کند. در علم هم همین طور 
اس��ت. کسی که از علم می نویس��د باید به آن مسلط باشد. در مطلب اقتصادی 
اگر نویسنده به اقتصاد مسلط هم نباشد، زیاد مشکلی ندارد. اما علم دقیق است. 
افرادی که به رسانه ی علمی می آیند؛ اگر از راه رسانه وارد شوند، در مطالب آنها 

گسستگی خواهد بود.

بع�د از حدود ده س�ال از ش�روع کار روزنامه نگاری علمی به ش�کلی 
حرفه ای تر، اوضاع کار چطور است؟

بعد از ۷-8 سال کار در روزنامه ها، گروهی، آهسته آهسته شکل گرفتند که حالا 
می شود کارشان را مؤثر دانست. این گروه 1۵ نفر هستند که می توانند مجله ی 
عمومی در سطح ملی، با شمارگان کم یا زیاد، که برای عموم مردم باشد منتشر 
کنند. واقعاً همین آدم هایی که در دهه ی 8۰ شکل گرفتند، روزنامه نگار علمی 

هستند. شاید قبلاً هم داشته ایم ولی از بین رفته است.

صفح��ه ی علم روزنامه ی ش��رق، صفحه ی علم روزنام��ه ی جام جم و و بعد هم 
همشهری، از دهه ی 8۰ شکل گرفتند. اگر الان نگاه کنید می بینید  چیزی که 
ما خیلی مدیون آن هستیم ادبیات واحدی است که از دانشگاه آمده است. این 
کار را شاید بیشتر از دانشگاهیان باید روزنامه نگارها انجام می دادند ولی به دلیل 
اینکه آن فضا و آن تسلط وجود نداشته؛ ادبیات واحد در دانشگاه تولید شده است 
و ما الان راحت می توانیم با آن ادبیات صحبت کنیم. مثلاً شما روزنامه های سال 
۵۷ و ۵8 را ورق بزنید برای واژه blackhole می توانیم ترجمه های مختلف پیدا 

کنیم ولی وقتی که سیاه چاله از دانشگاه آمد، به طور خاص کار دکتر منصوری 
بوده است. در کتاب اخترفیزیک نسبیتی، این واژه جا افتاد. این یک وجه قضیه 
است که دانشگاه کمک کرد ولی یک وجه دیگر، همان تخصص است. مثلاً من 
کمی کیهان شناسی خوانده ام و محاسباتی کرده ام. وقتی جایزه ی نوبل فیزیک 
را به کشف انبساط شتابدار عالم می دهند عنوان جایزه ی نوبل را بدانم؛ می توانم 
بنویس��م. یا مثلاً آقای فیض اللهی اگر بش��نوند فلان فسیل پیدا شده؛ می دانند 
قضیه چیست و به روند کلی آشنا هستند. می دانند این کشف، کدام جای خالی 
را پر کرده است. یعنی اگر رشته ای که در آن روزنامه نگاری می کنیم را خوانده 
باشیم، اگر دوست داریم می توانیم به ابزارهای روزنامه نگاری مسلط شویم. اتفاقاً 
جاهایی هست که حواشی رسانه را دور می ریزد ولی مهارت های روزنامه نگاری را 

آموزش می دهد، مثلاً دوره های وزارت ارشاد. البته در زمان ما این دوره ها نبود.

خب اگر کسی تخصص را داشت و دوره های روزنامه نگاری را هم گذراند، 
دیگر چه باید بکند؟ 

من خودم مهم ترین ارتباطم با دنی��ای روزنامه نگاریِ عمومیِ علمی از طریق 
صداس��ت. من هر روز، حدود نیم س��اعت چند پادکس��ت اخبار علمی مثل 
Scientific American و NPR on Science را گوش می دهم. برای خواندنِ 
اخبار هم باید وقت گذاشت. دیگر اینکه زبان انگلیسی شان باید خوب باشد و از 
همه مهم تر اینکه فارسی شان خوب باشد. یعنی بتوانند آن مطلبی را که درک 
کرده اند و فهمیده اند و خوانده اند را منتقل بکنند. این مورد آخر از همه مهم تر 
اس��ت یعنی اگر کسی زبان انگلیسی اش مش��کل دارد به کلاس زبان می رود 
و می توان��د از ابزارهای کناری کمک بگیرد یا با ماش��ین های ترجمه، ترجمه 
کند و بعد ش��روع به ویرایش کند، البته اگر روی موضوع مس��لط باشد. یا اگر 
موضوع را بداند می تواند گزارش��ی راجع به وقایع روز بنویسد. بنابراین همه ی 
این ها به نوش��تن ختم می ش��ود، یعنی فارسی نویسی. اگر کسی به این موارد 
مسلط باشد، من دو کار انجام می دهم: یا موضوعی برای نوشتن به او می دهم 
یا به او تهیه ی یک گزارش را می دهم. بعد از خواندن متنی که نوش��ته  است،  
قضاوت می کنم با این آدم کار بکنم یا نه. این است که در روزنامه ی شریف و 
بعدها به خصوص در روزنامه ی همشهری و الان در دانستنیها، سعی کردیم با 
دانشجویان کارشناسی ای که بالاتر از سال دوم و سوم باشند، کار کنیم که در  
فضای دانشگاهی جا افتاده باشند. من می توانم بگویم در تحریریه ی دانستنیها، 
تا زمانی که من بودم، همه همین طور بودند.  یعنی 8۰-۷۰ درصد، دانشجوی 

دانس�تنیها مجل�ه ای بود که وقت�ی1۰ تا 12 س�اله بودیم تنها 
راه ارتب�اط م�ا با دنیای عل�م بود. آن موقع هم درک درس�تی 
 نداشتیم که چقدر از این مطالب علمی است و چقدر سرگرمی، 

یا این که چقدر از این مطالب دایرة المعارفی است.
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سال دوم و سوم بودند، انگلیسی شان خوب بود، بلد بودند فارسی صحبت کنند 
و احساس کردم که در رشته ی خودشان می توانند بنویسند.

چ�ه ایرادهایی را به خودتان در این حرف�ه وارد می دانید؟ تا چه حد با 
دانشگاهیانِ داخلی برای تهیه ی مطالب همکاری می کنید؟

ما به آدم هایی احتیاج داریم که بدانند چه کتابی درآمده، چه کنفرانسی است، 
چه برنامه ای اس��ت و چه چیزی برای عرضه وجود دارد. مثلًا هابل چیزی را 
کش��ف می کند و سایت ناس��ا می زند، یا اتفاقی که در سرن افتاد. هر جا یک 
روابط عمومی دارد که در حقیقت خبر اولیه را منتشر می کند. نکته این است 
که درک کردن اهمیت این خبر جایی اس��ت که ما در آن نقص داریم. یعنی 
ما )من و گروهم( به دلیل اینکه جوان هستیم و هنوز تجربه ی کافی نداریم، 
کم��ی صبر می کنیم که مث��لًا آن خبر، عنوان New York Times بش��ود. 
یعن��ی ما در درجه ی اول باید وابس��ته به محیط هایی باش��یم که خبر علمی 
اصلی را تولید می کنند. مثلًا اگر ما بتوانیم  تا 4۰-۳۰ سالِ آینده به شناخت 
کاملی راجع به کارکرد پروتئین برسیم، این اتفاق باعث درمان اکثر بیماری ها 
می ش��ود، نه فقط ژنتیک. این اتفاق در حد اختراع لامپ مهم است و اهمیت 

این موضوع را کسی در دانستنیها نفهمید.

بزرگترین ضعف ما این اس��ت که به منابع س��طح دوم وابس��ته ایم. در بخش 
گ��زارش، با توجه ب��ه خصلت آدم هایی که گفتم، اکثراً می توانند مطالبش��ان 
را بنویس��ند. یک مقدار جذابیت های نگارشی باید اضافه کنند که تقریباً یک 
چهارم یا یک سوم کار ماست. سه چهارم یا دو سوم از آن هم ترجمه ی مقالات 
مجله های مهم دنیاست. بخش دیگر هم اخبار است. آن متنی که ترجمه شده 
اس��ت؛ ابزارش، ساختارش و اجزایش یعنی ستون ها و عکس ها، کامل و خوب 
اس��ت. چون به هر حال در آمریکا و انگلیس تهیه ش��ده اس��ت. عملًا با %۲۰ 
تغیی��ر و کمی ایرانی کردن، آن ها را منتش��ر می کنیم. بنابراین کل کار ما به 
این سه حوزه که گفتم ختم می شود و مهم ترین ایرادهای ما در همان بخش 
خبری اس��ت. کاری که ما انجام نمی دهیم و اولین بار اس��ت که می گویم این 
است که وقتی در جایی نوبل را به کسی می دهند ما از شما یا دکتر منصوری 
سؤال نمی کنیم که نظرتان چیست؟ و این اشتباه است. ما نه تنها این کار را 
نکردیم بلکه به سراغ استادهای درجه یک خود نیز نرفتیم در حالی که در این 
مملکت هم کاری در حال انجام است؛ هر چند با آهنگ و تواتر کم. ارتباطمان 
را با دانش��گاه یکی نکردیم به این دلیل که پول ما از بالا می آید. اگر قرار بود 
چرخه شکل بگیرد من مجبور بودم دانستنیها را با دو شرکت لینک کنم و با 
دو دانش��گاه! در مقاله ای، فکر می کنم شمارۀ 4۶ یا 4۷ دانستنیها در دی ماه 
س��ال 1۳۹۰، از روند آماده س��ازی رصدخانه ملی نوشتیم؛ از لحاظ گرافیک و 
محتوا بهترین کار ما بود و آن مقاله اگر لغت به لغت ترجمۀ انگلیسی می شد 

فکر می کنم قابلیت کار در مجله های معتبر دنیا را هم داشت. یعنی ما با این 
تیم 1۶-1۵ نفره و با این سابقه و تسلطی که بچه ها روی موضوعات مختلف 
دارند و این همه تیراژ مجله ی دانستنیها و این همه امکانات، به طور کلی، سر 

جمع یک کار در این حد انجام دادیم.
ما روزنامه نگاران علمی، کار علمی نمی کنیم. ما کار س��رگرمی می کنیم و این 
را نباید یادمان برود. ما روزنامه نگار علمی هستیم که بخش روزنامه نگاری اش 
 مهم تر اس��ت. ش��اید اگر بخواهیم س��طح کارمان را بالاتر ببریم و در س��طح

 Scientific American بخواهیم کار کنیم، دیگر مخاطب ما عوض می شود 
و اس��تاد دانش��گاه مخاطب ما می ش��ود ولی الان برای دانشجوی کارشناسی 
مطلب می نویس��م که فقط بداند ذره و موج با هم قاطی می ش��وند. همین که 
بفهم��د چنین چیزی وجود دارد کافی اس��ت. انته��ای مطلب هم من لینک 
می دهم و کتاب را معرفی می کنم که اگر خواس��ت بخواند. فرق روزنامه نگار و 
خبرنگار این اس��ت که خبرنگار می رود وارد محیط میدانی می شود، چیزی را 
می بیند و می نویسد ولی روزنامه نگار با خبرنگار فرق دارد و روزنامه نگار روندها 
را هم درک می کند. مهمترین داش��ته ی اولیه ی آمدن به این کار، دانس��تن 
فارسی است. بیش تر از آن به تکرار، تمرین و نوشتن برمی گردد و قاعدتاً اولین 
مطلبی که کسی می نویسد و جایی چاپ می شود آن قدر برایش جذابیت دارد 
که خودش خود به خود تشویق می شود که دومی را بنویسد، حق تحریر را که 

بگیرد تشویق می شود ادامه بدهد.

آینده ی کاری برای تازه واردها؟
زمانی که آقای فیض اللهی می خواس��تند س��رویس علم روزنامه ی شرق را راه 
بیندازند، هنوز س��رویس علم روزنامه ی جام جم راه نیفتاده بود. اما الان، فضا 
کم کم در حال گسترش است و رسانه ها اهمیت این قضیه را فهمیده اند. وقتی 
National Geography به صورت فارس��ی پخش می شود؛ این در حقیقت 
نش��ان می دهد که در یک محیط فارس��ی زبان، اتفاقاتی در حال افتادن است. 
وضعیت زبان فارس��ی در اینترنت، یعنی زبان هش��تم یا نهم اینترنت، نشان 
می دهد که دنیا به محتوای فارس��ی زبان توجه دارد و  این نش��ان می دهد که 
ما در محیط روزنامه نگاری علمی می توانیم آینده ی خوبی را پیش بینی کنیم. 
الان ب��ه مهم ترین چیزی که احتیاج داریم این اس��ت که تعدادمان به حدی 
برس��د که بتوانیم تشکل یا جامعه ای تش��کیل دهیم. بنابراین سختی ها تمام 

 شده است

از س�ومین ش�ماره ی دانس�تنیها که مؤسس�ه ی همش�هری 
منتش�ر کرد، تا ش�ماره ی 5۰ درگیر این کار بودم. از شماره ی 
 س�ه 5۰۰۰ نس�خه فروخت�ه ش�د و ش�مارگان دانس�تنیها در 

شماره ی 5۰  به  9۰۰۰۰ رسید.
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